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  Abstract

This was descriptive and cross-sectional study was carried out in  Khartoum  state  during 

the  period  from  November  2008  to  January  2009.

The study was designed to determine the pattern of inheritance of sickle cell anemia in 

parents of patients who referred to three hospital of Khartoum State.

Hundred parents (50 mother and 50 father) were selected for this study, from Khartoum 

pediatric Hospitals, (2,5) ml of venous blood was taken from  all parents  and put it in an 

anticoagulant container. Complete blood count (CBC) was determined by use of Sysmex 

instrument  N-50,  and  samples  were  investigated  for  HbS  by  use  of  sickling  test. 

Hemoglobin electrophoresis  was performed to determine the pattern of inheritance  of 

sickle cell gene.   

The results were as followed:

 97%  of  samples  were  heterozygous  form  of  Hb  S  (ββS)  and  the  remaining  were 

homozygous  form  of  HbS  (βSβS).  89%  red  cell  morphology  was  normocytic 

normochromic cells, and the remaining were microcytic normo-hypochromic cells. The 

means  of  count  and  cell  indices  in  the  carrier  and  diseased  parents  as  follows 

respectively: the mean of white blood cells count(TLC) was 8.5×109/l and 6.9×109/l , the 

mean  of  red  blood  cell  count(RBC)  was  4.6×1012/l  and  3.9×1012/l,  the  mean  of 

hemoglobin(Hb) was13g/dl and 9g/dl, th mean of hematocrit(PCV) was41.2% and39.3%, 

the  mean of mean cell  volume (MCV) was 86.2 and 86.3fl,  the mean of mean cell 

hemoglobin(MCH)  was30pg  and  29.1pg  the  mean  of  mean  cell  hemoglobin 

concentration (MCHC) was 31.2% (58%) and31.3%, the mean  of  platelets count(PLT) 

was  207×103/µl and  298×103 /µl. 

The highest frequency of sickle cell anemia was found in Messaria tribe (40%), followed 

by Bargo tribe (30%), Hausa and Rezaigat (8%), Taisha and Jawama (6%), and Zagawa 

(2%). 
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مستخلص الدراسة                   

 اجريت  هذة الدراسة الوصفيه التحليلية فى ولية الخرطوم فى الفكترة مكن

  وذلككك لتحديككد النمككط الككوراثي لبككاء2009 حككتى ينككاير  2008نوفمككبر 

 المرضىالمترددين على ثلثة  مستشفيات بولية الخرطككوم, تككم اختيككار مككائة

  مككل مككن الككدم2,5أم) لجراء هذة الدراسة , تم اخككذ 50أب .50من البوين (

 فككى وعككاء مككانع للتجلككط  مككن كل البككوين, تككم قيككاس صككورة الككدم الكامككل

  باسكتعمالSباستعمال جهكاز سيسكمكس وتكم إختبكار العينكات لهيمقلكوبين 

 الختبكار المنجلكي,  عمكل الفصكل الكهربكائى للهيموقلكوبين لتحديكد النمكط

الوراثى وكانت النتائج كالتى : 

  والبقيككةS من العينات كانت تحمل الشكل الغير متجانس لهيموقلوبين%97

  مككن شكككل الخليككا الحمككراء89عبارة عن الشكل المتجانس للهيمقلوبين, %

 خليا طبيعية اللون والحجم  والبقية عبارة عن خليا طبيعية-قليلةعبارة عن 

 اللون وطبيعية الحجم, وككان متوسكطات عكدد ومعكاملت الخليكا فكي البكاء

الحاملين والمرضي على التوالى  كالتي: متوسط عدد كرات الدم البيضككاء .

 10 ×4.6/لتر ومتوسظ عدد خليا الدم الحمراء  109 ×6.9 / لتر و109×5.8
×3.9 /لتر و12  جككرام%9جككرام % و13 /لتر  م, ومتوسط الهيمقلوبين 1012 

 86.3% و متوسككط حجككم الخليككة 39.3 % و 41.2ومتوسككط الهيمككاتوكريت 

.2فيمتو /لتر و   بيكو جككرام30 فيمتو/ لتر ,ومتوسط هيمقلوبين الخلية  83 

 % .31.3%  و31.2  بيكو جرلم ,ومتوسط تركيز هيمقلوبين الخلية   29.1و 

 ,103×298 /ميكرولتر و 103×207,ومتوسط عدد الصفائح الدموية 

 %) تبعتهككا قبيلككة40  اعلى تكرار للنيميا المنجلية وجد فى قبيلة المسككيرية(

 %) والتعايشكككة8%) ثكككم الهوسكككا                    والرزيقكككات( 30الكككبرقو (

%) .                                              2%) والزغاوة (6والجوامعة( 
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